

REFERAT - 86. RÅDSMØDE

16. marts 2026 19.00 - 22.00 (GMT +1)

Nationalparkcenter Thy

Møde nr

1. Orientering fra bestyrelsesmøde 17. dec. 2025
2. Udkast til årsberetning for 2025
3. Samarbejdet ml. råd og bestyrelse
4. Nye rammer og vejledning for erhvervsmæssige aktiviteter på Naturstyrelsens arealer
5. Naturmødet i Hirtshals
6. Orientering
7. Mødeplan 2026
8. Eventuelt
9. Godkendelse af referat

Deltagere

Bo Fink, Charlotte Andersen, Dorte Pedersen, Else Østergaard Andersen, Gitte Schjøtler, Henning Bjørndal, Jens Krabbe, Jesper Lousdal, Jytte Nielsen, Karina Dam Sørensen, Karsten Thurø, Katja Thøgersen Staun, Kirsten Malling Olsen, Lars Rask Mortensen, Mette Gadegaard, Philip Hahn-Petersen, Rasmus Svit Jensen, Sofie Bryndum, Tage Espersen, Verner Jensen

Eksterne deltagere

Deltager ikke

Bo Hove, Hatla Færch Johnsen, Jens Lautrup, Lea Holst Laursen, Lone Mark, Lars Smith. Jens Kristian Kjærgaard.

1. Orientering fra bestyrelsesmøde 17. dec. 2025

Forventet starttidspunkt (tt:mm)	19.00
Varighed (tt:mm)	00.15
Ansvarlig	Charlotte
Beslutninger	<i>Rådet tog orienteringen til efterretning.</i>

2. Udkast til årsberetning for 2025

Forventet starttidspunkt (tt:mm)	19.15
Varighed (tt:mm)	00.20
Ansvarlig	Else
Beslutninger	<i>Rådet tog beretningen til efterretning.</i>

3. Samarbejdet ml. råd og bestyrelse

Forventet starttidspunkt (tt:mm)	19.35
Varighed (tt:mm)	00.20
Formål	
Ansvarlig	Charlotte
Beslutninger	<i>Rådet nedsatte en arbejdsgruppe med MG, KMO, DP & CBA.</i>
Øvrigt	<i>MG foreslog at danne en arbejdsgruppe, så man kan indsamle forslag. CBA nævnte, at det kan både være til intern gavn, eller ift. Offentligheden. BF foreslog, at det fx kan være relevante temamøder i</i>

forbindelse med en ny nationalparkplan. TE nævnte, at den forrige nationalparkplanproces med arbejdsgrupper var en god proces, der gav mange mulighed for at være med. MG nævnte, at det kan være rart for borgerne i nationalparken at blive mere oplyste, så hun foreslog, at man åbner op til dem, der bor i nationalparken. RS nævnte, at vi kunne adoptere Naturmødet lidt med en nationalparkweekend, både ift. både synlighed og lokalt ejerskab med både workshops, debatter, om friluftslivet og naturen. VJ nævnte, at der for nogle år siden var et arrangement med en slags udstillinger/marked fra mange forskellige grupper ved Nors Sø. KMO tænkte, at borgerinddragelsesaspektet også kunne tage fat i nogle af de bekymringer, der er rundt omkring. KDS spurgte i den forbindelse til et fælles event d. 23. maj. PHP nævnte, at der arbejdes på et pilotarrangement under overskriften "1 ud af 100", hvor en del lokale organisationer deltager. Temaet hedder "Naturens superhelte" og skal både handle om, hvad der bliver gjort for at forbedre naturen, og hvad børn selv kan gøre. GS nævnte, at pinsen i relation til spejderne er et skidt tidspunkt. KT spurgte, om Bioblitz er tænkt ind. EØA nævnte, at det ikke er afklaret endnu. PHP nævnte, at flere organisationer kan være med, hvis de har lyst. HB nævnte, at alle de ting, som man laver i nationalparken, er noget, han ikke havde nogen anelse om, før han blev involveret i rådet.

Handlinger CBA indkalder til møde.

4. Nye rammer og vejledning for erhvervsmæssige aktiviteter på Naturstyrelsens arealer

Forventet starttidspunkt (tt:mm) 19.55

Varighed (tt:mm) 00.20

Formål

Ansvarlig Charlotte

Beslutninger Rådet drøftede problemstillingen og foreslog, at bestyrelsen sender en anmodning til Naturstyrelsen om, at formidlingspartnerne i nationalparkerne undtages fra reglerne, idet de understøtter lovgivne formål. KMO foreslog, at det om muligt bliver en fælles henvendelse fra nationalparkerne.

Øvrigt	KTS nævnte, at det har vist sig, at man ikke behandler tingene ens i hele landet og er noget, der følger skattelovgivningen. Hvis man laver erhvervsmæssige aktiviteter kræver det fx cvr.nr. KDS nævnte, at der er en del turistaktører, der også er i tvivl om, hvad det betyder for dem. BF nævnte, at det virker mærkeligt, og at vi måske ikke behøver reagere, med mindre, der kommer et brev fra Naturstyrelsen direkte til nationalparken. PHP nævnte, at der er undtagelsesmuligheder, som ikke kræver betaling, men hvor kulturhistoriske emner ikke er en af dem. Så han fandt, at det skal være formidlingen af det statslige formål, det er at have etableret en nationalpark. KT nævnte, at man som partner har skrevet under på en formidlingskontrakt, som gør, at man sikrer, at det sker under hensyn til god adfærd i naturen. KTS nævnte, at der nok kan laves en model, hvor nationalparken laver en oversigt over, hvad partnerne forventer, og redegør for, hvordan det så går. JN nævnte, at der i den sammenhæng også er en række etiske problemstillinger, og foreslog, at man lader regelsættet arbejde. JL nævnte, at det vel ikke er alt, man skal søge om. KTS nævnte, at man kan godt have en aftale, hvor man på bagkant melder ind, hvor mange guidede gåture, der har været. BF fandt, at vi skal finde noget, der virker, og at modellen som KTS nævnte, kan mindske bureaukratiet. EØA nævnte, at det jo også blot kan være således, at man ikke har været opmærksom på de lovbundne formål, der er med nationalparkerne. LRM nævnte, at selve registreringen måske er ganske fin for at sikre, at der ikke slides for meget.
Handlinger	Naturstyrelsen Thy vender tilbage med forslag til løsningsmodel snarest muligt.

5. Naturmødet i Hirtshals

Forventet starttidspunkt (tt:mm)	20.15
Varighed (tt:mm)	00.15
Ansvarlig	Charlotte
Beslutninger	CBA nævnte, at til de tilmeldte kommer der et nærmere program.

6. Orientering

Forventet
starttidspunkt
(tt:mm)

20.30

Varighed (tt:mm)

00.15

Formål

- Naturnationalpark Hanstholm
- Naturalliancen Thy-Hanherred
- Invitation til en ekskursion for den nye kommunalbestyrelse

Ansvarlig

Else

Beslutninger

Øvrigt

Ift. Naturnationalpark Hanstholm skulle der have været sendt en forvaltningsplan i høring i marts. Mødet blev aflyst pga.

Folketingsvalget.

Ift. Naturalliancen er der flere arealer, der er på vej til at blive erhvervet af fondene. En hjemmeside er undervejs.

Handlinger

7. Mødeplan 2026

Forventet
starttidspunkt
(tt:mm)

20.45

Varighed (tt:mm)

00.10

Formål

- Oplæg om internationale certificeringsmuligheder 25. marts kl. 19.30
- Naturmødet i Hirtshals 29. maj
- Rådsmøde 8. juni kl. 19-22
- Rådsmøde 31. august kl. 19-22
- Rådsmøde 23. november kl. 19-22

Ansvarlig

Charlotte

Beslutninger

CBA foreslog, at vi mødes tidligere både d. 8. juni og d. 31. august og ser på et konkret projekt. KMO foreslog, at vi kan se på projektet i Vangså og bistår gerne med arrangementet. PHP foreslog, at komme

*ud at se Naturstyrelsens heste, en familiegruppe, ved Isbjerg.
Sekretariatet står for koordineringen.*

8. Eventuelt

Forventet
starttidspunkt
(tt:mm) 20.55

Varighed (tt:mm) 00.15

Formål

Ansvarlig Charlotte

Beslutninger

Øvrigt *VJ nævnte, at han har hørt til et møde i Friluftsrådet, at der er ønske om, at surfing kunne ses som en aktivitet på linje med vandring og cykling, og at en udvidelse af nationalparken jo også kunne have lidt af havet med. LRM nævnte, at lystfiskerne gerne ser havet med. JN nævnte, at der så vil skulle være en proces lft. udpegningsgrundlaget. VJ fandt, at det så skal være med i en større udvidelsesdrøftelse. RS nævnte, at der også i et naturbeskyttelsesperspektiv kunne være noget spændende i, at nationalparken var med.
BF efterlyste et "hvad gør vi", efter miljøministerens svar. Det kunne han godt tænke sig at få bestyrelsesformandens refleksion i forhold til. TE nævnte, at der i relation til orienteringen omkring international certificering blev lavet en aftale tilbage i 2003, som han omdelte til orientering.
CBA nævnte, at der fredag d. 27. marts udgives en bog: Træer i Thy – levende kulturarv, der er skrevet af Ditte Svendsen med fotos af Ib Nord Nielsen. Der åbner samme dag en udstilling på Thisted Museum, der hedder "Læ – træernes Thy" fra urskoven til Østerild-problematikkerne. Og på Heltborg Museum åbner en udstilling om landskaber.*

9. Godkendelse af referat

Forventet
starttidspunkt
(tt:mm) 21.10

Varighed (tt:mm) 00.15

Ansvarlig Charlotte

Beslutninger *Referatet blev godkendt.*